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Is it necessary to take medical assistance if an individual is 

dying from a terminal illness? 

  الرحيم الرحمان الله بسم

 هو الموفق
 حامدا ومصليا ومسلما

 الجواب ومنه الصواب
 

Generally speaking, it is not compulsory to take any form of medical assistance if the 

patient chooses not to. The taking of any form of medical assistance is permissible. This is 
not the same as an individually choosing to allow himself/herself to die as there is no 
certainty that the medical intervention will save his/her life. A distinction is drawn 

between consuming medicine and consuming food; if an individual does not eat food or 
water then s/he will be sinful. 

 

 قال: "ولا بأس بالحقنة يريد به التداوي" لأن التداوي مباح بالإجماع، وقد ورد بإباحته الحديث.

 الهداية

 ٢٦٧ص\١٢ج

 

 ]حكم التداوي[

التداوي( ش: أي: يريد المحتقن بالحقنة التداوي قيد م: )قال: ولا بأس بالحقنة( ش: أي قال في " الجامع الصغير "، م: )يريد به 
: لا بأس به لأن الإزال إذا تناهى يورث السل، وإنما ذكر -رحمه الله  -به، لأنه إذا أراد بها التسمين لا يباح. وعن أبي يوسف 

 الضمير في: به على تأويل الاحتقان.

 م: )لأن التداوي مباح بالإجماع، وقد ورد بإباحته الحديث

 البناية شرح الهداية

 ٢٦٧ص\١٢ج
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هَا دُونَ الْحاَجَةخ إلََ السخ    قَايةَخ، فإَخنَّ الْعَطْشَانَ لَوْ تَ رَكَ شُرْبَ الْمَاءخ )قَ وْلهُُ: بِخخلََفخ الْأَدْوخيةَخ( أَيْ الْمَوْقُوفَةخ فيخ التيمارخانه فإَخنَّ الْحاَجَةَ إليَ ْ
  دَاوخي لَا يََْثََُ أفَاَدَهُ ح عَنْ الْمخنَحخ يََْثََُ، وَلَوْ تَ رَكَ الْمَرخيضُ التَّ 

  رد المحتار

 ٣٩٩ص/٤ج 

 

َنَّ فخيهخ إلْقَاءَ الن َّفْسخ إلََ الت َّهْلُكَةخ وَإخنَّهُ  نْ مَنْهخيٌّ عَنْهُ فيخ مُُْكَمخ الت َّنْزخيلخ اه  بِخخلََفخ مَ  فإَخنْ تَ رَكَ الْأَكْلَ وَالشُّرْبَ حَتََّّ هَلَكَ فَ قَدْ عَصَى؛ لأخ
هخ  نََّهُ يَشْفخيهخ كَمَا فيخ الْمُلْتَ قَى وَشَرْحخ  امْتَ نَعَ عَنْ التَّدَاوخي حَتََّّ مَاتَ إذْ لَا يَ تَ يَ قَّنُ بأخ

 رد المحتار

 ٣٣٨ص/٦ج

 

هخ مُ  زاَلَةخ الْعَطَشخ إحْيَاءٌ لخنَ فْسخ لْْمَْرخ وَشُرْبهَُ لإخخ َنَّ إسَاغَةَ اللُّقْمَةخ باخ ، وَلخذَا يََْثََُ بختَ ركْخهخ كَمَا يََْثََُ بختَ رْكخ الْأَكْلخ مَعَ أقَُولُ: فخيهخ نظََرٌ لأخ تَحَقخ قُ الن َّفْعخ
نََّهُ الْقُدْرةَخ عَلَيْهخ حَتََّّ يََوُتَ بِخخلََفخ التَّدَاوخي وَلَوْ بخغَيْرخ مَُُرَّمٍ فإَخنَّهُ لَوْ تَ ركََهُ حَتََّّ مَاتَ لَا  مْنَاهُ تَأمََّلْ يََْثََُ كَمَا نَصُّوا عَلَيْهخ لأخ   مَظْنُونٌ كَمَا قَدَّ

 رد المحتار

 ٣٨٩ص/٦ج
 

 والله اعلم وعلمه أتم

 أمجد مُمود مُمد عفا الله عنه

Amjad M Mohammed 

16th Dhu al-Qa’da 1437/20th August 2016 

 

 

 

A fatwa is an explanation and clarification upon the request of the individual who wishes to practice personal law based 

upon the classical understanding of Islam by traditional scholars. It is the individual’s choice to act upon the fatwa, they 

are not under any compulsion or duress to accept it or act upon it. This request to understand the position of classical 

scholars’ view on matters within Islam is made at the behest of the individual. Markaz al-Ifta does not take any 

responsibility for incorrect use of application of the fatwa and as a result are exempted from any loss or damage. Markaz 

al-Ifta does not advise, promote or condone the violation of any UK laws or any country in which the individual chooses 

to apply the fatwa. 


